朝陽科技大學 094學年度第1學期教學大綱 Taiwan History 台灣史

當期課號	3430	Course Number	3430
授課教師	劉宗智	Instructor	TZONG,CHIH LIU
中文課名	台灣史	Course Name	Taiwan History
開課單位	校訂必修(四進)	Department	
修習別	必修	Required/Elective	Required
學分數	2	Credits	2
課程目標	生長在台灣的人,應該知道台灣的歷史,前瞻台灣未來的發展必須從台灣的過去中尋找蜘絲馬跡,從豐厚的文化內涵中凝聚廿一世紀台灣人的共識。本課程目的旨在讓學生透過台灣史的教學,了解自己生長土地的民情風俗和宗教文化,藉此共同的歷史記憶,達到愛護鄉土和惜環境的情操。	Objectives	In recent years Taiwan has experienced a powerful burgeoning of native consciousness. As the people turn toward their roots with newfound nostalgia, study on Tawian's history, and area of ever-increasing activity, has at last come into vogue.
教材	尹萍,《海洋台灣》,台北:天下文化出版公司,1996年。 天下雜誌編輯部,《風雲台灣一百年》,台北:天下文化出版公司,2000年。 天下雜誌編輯部,《發現台灣》,台北:天下文化出版公司,1992年。 史明,《台灣人四百年史》,美國聖荷西:蓬島文化公司,1980年。 周婉窈,《台灣歷史圖說》,台北:中央研究院台灣史研究所籌備處,1997年。 曹永和,《台灣早期歷史研究》,台北:聯經出版社,1979年。 張勝彥等編著,《台灣開發史》,台北:國立空中大學,1979年。	Teaching Materials	
成績評量方式	考核方式: 平常成績 30% 期中考 30% 期末考 40%	Grading	Students join the discussion in class and the attendance 30% Midterm exam: 30% Final exam: 40%
教師網頁	-		
教學內容	1 介紹授課大綱和成績評量 2 何謂歷史?歷史是什麼?台灣歷史的特質 3 研究台灣史的相關材料 4 舊、新石器與原住民 6 福爾摩沙的出現及漢人移民的四階 6 福爾摩沙的出現及漢人移民的四階 7 西班牙與荷蘭佔領時期的臺灣 8 鄭王朝佔領時的臺灣 8 鄭王朝佔領時的臺灣 8 鄭王朝佔領時的臺灣 6 三,政治與經濟活動 10清朝晚期對臺灣的經營:開港、國際貿易、建省及建設 11日本殖民時期的臺灣(1895-1945):經濟、建時期的臺灣(1895-1945):經濟、社會、政治、教育發展及抗日活動 12 國民黨威權統治時期的臺灣:二八事件、十大建設及美麗。經濟 13 民主進步黨時期的臺灣:經濟 3 元文化、民粹政治和兩岸關係 14 臺灣的轉機或危機?	Syliabus	1. Introduce the schedule and goal, essential knowledge, basic idea and learning method. 2. Introduce the Character of History, how to learn history, and what's History? Overall discussion of Historical Science. The definition, research and explanation of history; Historians and practical society. 3. Introduce the research documents of Taiwan 4. The Old Stone Age and the Neolithic Age of Taiwan 5. Nusantao and Aborigines of Taiwan 6. The emergence of Formosa and four stages of immigrant from mainland. 7. The occupation of Taiwan by Spain and Dutch 8. Period ruled by Cheng's: politics, culture and education, cultivation, and foreign trade. 9. Earlier stage occupied by Qing Dynasty: the development of politics, and economical activities. 10. Later stage occupied by Qing Dynasty: harbors open-up, international trade and Taiwan

	province establishment and the construction after the province establishment. 11. Japan colonized age(1895-1945): The development of colonized economics, politics, education and society in the period of Japanese occupation. The activities of the resistance against Japan in armed force. 12. The authoritative dominion age under K. M. T. Feb. 28 Event, The great construction, Formosa Event. 13. The age of D. P. P. Multicultural Taiwan, economic, social movement, populism, Special relation between Taiwan and mainland. 14. Is it a turn point or crisis for Taiwan?
--	--

尊重智慧財產權,請勿非法影印。